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گزارش از دور و نزدیک

همدان - خبرنگار کیهان:
استاندار همدان گفت: همدان ارزشمندترین و تاریخی ترین 
شهر ایران است اما متاسفانه در حد و اندازه این شهر کار نشده 

است.
محمدناصر نیکبخت افزود: همدان در سال 2018 میزبان اجلاس 
جهانی گردشگری با حضور 180 کشور و اجلاس پایتخت گردشگری 
آســیا و اجلاس کشــورهای »دی 8« اســت که باید برای این رویداد 

آماده شویم.
نیکبخت به ورودی های شــهر همدان اشاره کرد و گفت: وضعیت 
ورودی های شــهر همدان رضایت بخش نیست و پیاده روهای شهر نیاز 

به بازسازی دارد.
شــهردار جدید همدان نیز بر مشــارکت مردم در مدیریت شهری 
تاکید کرد و گفت: هیچ طرحی بدون مشارکت عمومی انجام نمی شود.
عباس صوفی با اشــاره به اینکه چشــم انداز ما شهر خلاق، سبز و 
پایدار است تصریح کرد: با اقدامات در حوزه های حمل و نقل و ترافیک، 
گردشــگری و فرهنگی و اجتماعی برنامه عملیاتی تدوین می شود که 
خلاقیت، نوآوری، توســعه متوازن، ارتقاء سطح رضایت مندی مردم در 

نظر گرفته شود.

برگزاری کلاس های دانشگاه  آزاد 
مناطق زلزله زده استان کرمانشاه 

در کانکس 
رئیس دانشگاه آزاد اســتان کرمانشاه گفت: کلاس های 
دانشگاه های آزاد برخی مناطق زلزله زده استان کرمانشاه در 

»کانکس« برگزار می شود.
نوذر قنبری، با اشــاره به وضعیت دانشــگاه های آزاد در مناطق 
زلزله زده استان اظهار داشت: دانشگاه آزاد در ثلاث باباجانی نمایندگی 
ندارد و در سرپل ذهاب نیز ساختمان استیجاری است و آسیب دیدگی 
به حدی اســت که امکان اســتفاده وجود ندارد و اکنون کلاس ها در 

کانکس برگزار می شود.
وی بــا بیــان اینکه با توجه به کاهش شــدت زلزله آســیب در 
گیلان غرب کمتر بوده اســت عنوان کرد: خسارت ساختمان دانشگاه 
آزاد در این شهرستان در حد 4 تا 5 درصد بوده که با تعمیرات جزئی 
رفع می شود و امکان ادامه فعالیت در دانشگاه گیلانغرب وجود دارد.

رئیس دانشــگاه آزاد اســتان کرمانشــاه گفت: در قصرشیرین و 
ســرپل ذهاب به دنبال زمین هستیم و به محض تهیه زمین در کمتر 

از یک سال ساختمان آماده می شود.

ساری- خبرنگار کیهان:
مازندران  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
گفت: برای حفظ خاک به کشــاورزان توصیه 
می شود اراضی شیبدار را به باغ تبدیل کنند 

تا آب و فرسایش خاک مهار شود.
دلاور حیدرپور گفت: چند سالی است که وزارت 
جهاد کشــاورزی توسعه باغ در اراضی شیبدار را در 

دستور کار دارد.
وی تصریح کرد: سیاست جهاد کشاورزی بر این 
اســت باغ به سمت ارتفاعات گسترش پیدا کند و با 

احداث باغ نیاز به شخم و شیار کم می شود.
وی بیــان کرد: مازندران یکــی از صنایع بزرگ 
چوبی را در کشــور دارد و برای تامین ماده اولیه آن 
با اجرای طرح تنفس جنگل، برداشت چوب محدود 
شد و باید تولید چوب داشته باشیم و به همین دلیل 
طرح زراعت چوب هم در اراضی مســتثنیات و هم 
اراضی مرتعی تخریبی در دســتور کار وزارت جهاد 
کشــاورزی است و از ســرمایه گذاران در این زمینه 

حمایت خواهیم کرد.
این مسئول با اشــاره به تصویب یک میلیارد و 
500 میلیون دلاری تسهیلات اشتغال روستایی در 
مجلس شورای اســلامی گفت: آیین نامه این طرح 
ابلاغ شد و چهار درصد اعتبارات سهم مازندران است 
که حدود نیمی از آن به بخش کشــاورزی مازندران 

اختصاص دارد.
حیدرپور اضافه کرد: روستائیانی که در روستاها 
سکونت دارند برای اشتغال جدید و فعالیت در زمینه 
تولید گیاهان دارویی و گل محمدی و... می توانند از 

این تسهیلات برخوردار شوند.

افتتاح پنج طرح آموزشی 
در دزفول

 پنج طرح آموزشی که با مشارکت خیرین 
مدرسه ساز در دزفول احداث شده  است با حضور 

وزیر آموزش و پرورش افتتاح شد.
این طرح ها شامل واحد آموزشی برادران شهروز، 
دبســتان های طیبه، و نظریان سیاهپوش مهرشهر، 
توســعه 2 کلاس درس در دبســتان رویش و توسعه 
فضای بهداشتی و سرایداری مدرسه راهنمایی شهید 
سپهری می باشند که شامل 24 کلاس درس با زیربنای 

سه هزار و 860 متر مربع است.
اعتبار هزینه شــده برای ایــن طرح ها بالغ بر 40 
میلیارد ریال اســت که نیمی از هزینه آن را خیرین 

تامین کرده اند.
همچنین در سفر سیدمحمد بطحایی به دزفول، 
عملیات ســاخت مدرسه 12 کلاســه گاومیش آباد و 

مدرسه 9 کلاسه اسلام آباد آغاز شد.
این مدارس به همت بنیاد برکت ساخته می شوند.

اهواز- خبرنگار کیهان:
شهردار اهواز از فعال شدن پروژه قطار شهری 
خبر داد و گفت: پس از یک ســال وقفه، پروژه 
قطار شهری اهواز با رایزنی های صورت گرفته، 
 TBM مجددا فعال شد و در حال حاضر دستگاه
کارون در ایســتگاه میدان ساعت مستقر و در 

حال فعالیت است.
منصور کتانباف در جلســه شــورای اداری اهواز 
افزود: تلاش های جدی برای احیای خطوط اعتباری 
پروژه قطار شــهری صورت گرفته اســت، البته مبلغ 
پیش بینی شده حدود 3 هزار میلیارد ریال بوده و این 
در حالی است که برای راه اندازی یک خط قطار شهری 
بدون احتساب هزینه واگن ها به 6 هزار میلیارد ریال 

نقدینگی نیازمندیم.
شــهردار اهواز با تاکید بر اینکه باید در فکر منابع 
دیگر برای تامین ادامه پروژه قطار شهری باشیم، گفت: 
باید توجه داشــته باشیم اگر پروژه های بزرگ متوقف 
شوند، فعال کردن آن بســیار دشوار است و این کار 
بزرگی بود که انجام شد و امیدوارم تا پایان ادامه یابد.

به گفته وی سایر پروژه های عمرانی نیز فعال شده 
و به زودی شاهد افتتاح تقاطع های غیرهمسطح و چند 

سرای محله و چند پروژه  دیگر خواهیم بود.
شهردار اهواز در ادامه به برخی اقدامات 80 روزه 
خود اشــاره و اظهار داشت: 52 دســتگاه اتوبوس و 

9 دســتگاه مینی بوس خریداری شــده که به بخش 
خصوصی واگذار می شود، 5000 مخزن پسماند نیز در 
حال خریداری است که از ماه آینده در مناطق مختلف 
شهر نصب می شــود، همچنین 70 نقطه حادثه خیز 
ترافیکی سطح شهر شناسایی شده و عملیات اصلاح 

هندسی آنها نیز به زودی آغاز می شود.
وی همچنین افزود: در حال مذاکره برای راه اندازی 

یک خط تندرو اتوبوسرانی BRT هستیم.
شهردار اهواز در ادامه با اشاره به وضعیت کمربند 
سبز اهواز گفت: شهرداری اهواز در سال های 90 و 91، 
800 هکتار کمربند سبز در اطراف اهواز را احداث کرد 
و این مقدار تا امروز باید حداقل 5 برابر انجام می شد 
که متاسفانه به دلیل عدم پایبندی ارگان های مختلف 
به تعهدات قانونی خود، این مقدار ثابت مانده است که 
امیــدوارم در این دوره ارگان ها به قانون تمکین کرده 

و پروژه کمربند سبز تکمیل شود.
کتانباف با بیان اینکه وجود 30 بازار غیررســمی 
چهره نازیبایی را برای شــهر رقم زده اســت، گفت: 
وجود هزاران دســتفروش، وانت بارها، سد معبرهای 
صنفی و غیرصنفی از داخل و خارج اســتان موضوع 
را پیچیده تر کرده است که قطعا شهرداری به تنهایی 
قادر به حل موضوع نمی باشد و مدیریت ارشد اهواز و 
اســتان باید تدبیری کرده و همه ارگان ها هم باید به 

شهرداری کمک کنند.

فرماندار:

 فاضلاب شهرستان کارون
 به رودخانه می ریزد

فرماندار کارون گفت: شهرستان کارون خروجی فاضلاب 
ندارد و فاضلاب غرب شهر نیز به رودخانه کارون می ریزد.

معصومه خنفری اظهار کرد: تا بحث خروجی فاضلاب حل نشود 
باز هم ماندآب ها را در سطح شهرستان کارون داریم؛ هر از چند گاهی 
آب و فاضلاب این ماندآب ها را تخلیه می کند ولی واقعیت این اســت 
که شهرستان کارون خروجی فاضلاب ندارد و فاضلاب غرب شهر نیز 

به رودخانه کارون ریخته می شود.
وی افزود: در بحث فاضلاب کارون معضل اساسی داریم و متأسفانه 
توان و زمان ما را در فرمانداری گرفته اســت؛ هر از چندگاهی حتی 

تجمعاتی برای این موضوع داریم.
فرماندار کارون تصریح کرد: اگر بحث خروجی ماندآب ها حل نشود 
قطعا با مشکلات عدیده ای مواجه می شویم؛ متأسفانه این معضل حتی 

بهداشت و سلامت مردم را تهدید کرده است.
فردوس کریمی مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب اهواز نیز در 
واکنــش به صحبت های فرماندار کارون گفت: برای کل شهرســتان 
کارون یک کلکتور طراحی که با این کار فاضلاب آن را به شرق اهواز 
متصل می کنیم؛ اعتبار مورد نیاز این طرح نیز 70 میلیارد تومان است.

وی بیان کرد: پیشنهاد می شود که مردم چاه های جذبی را موقتا 
لایروبی و شــهرداری نیز با تخلیه کانال ها باعث جمع آوری ماندآب ها 

شود.

معاون سیاسی، امنیتی استانداری مرکزی:

ساماندهی معتادان متجاهر
 عامل کاهش جرایم در جامعه است

اراک- خبرنگار کیهان:
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری مرکزی گفت: اگر 
بخواهیم به صورت جدی با مسئله مواد مخدر و اعتیاد در استان 
مرکزی برخورد کنیم باید تصمیم اصولی و آینده نگرانه اتخاذ کنیم.
فتح اله حقیقی اظهار داشــت: در این رابطه ســاماندهی و جمع آوری 
معتادان متجاهر اهمیت بســیار دارد چرا که ســبب کاهش جرایم خرد 

می شود.
وی افــزود: معتادان متجاهری که در این طرح جمع آوری می شــوند 
نیازمند گذراندن دوره غربالگری هســتند و در این زمینه مرکز ماده 16 
بدیهی ترین اقدام و دستور وزارت کشور است و ایجاد این اردوگاه در شورای 

تأمین نیز تصویب شده است.
حقیقی خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت برخورد با معضل اعتیاد 
در ســال 80 اعتبار لازم برای اجرایی شدن مرکز ماده 16 تخصیص 

داده شد.

صدها کارگر راه آهن آذربایجان 
مطالبات خود را خواستار شدند

تبریز - خبرنگار کیهان: 
حدود 200 نفر از کارگران شرکت راه آهن آذربایجان حقوق 

و مطالبات خود را خواستار شدند.
کارگران معترض که 3 ماه حقوق و هفت ســال پایان کار خود را 
طلب دارند در اعتراض به عدم پرداخت بیمه و مطالبات خود در برابر 
راه آهن تجمع کردند. گفته می شود این کارگران 10 تا 12 سال است 
که به صورت قراردادی کار می کنند و در همین حال مجبور به امضای 

اجباری تعهدنامه با شرکت جدید شده اند.
کارگران تهدید شده بودند که در صورت عدم امضا، همگی اخراج 
خواهند شد. کارگران معترض کاغذ نوشته هایی مبنی بر دریافت حقوق 

و مزایا و بیمه هایشان در دست داشتند.

یزد- خبرنگار کیهان:
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
یزد با اشاره به وجود 370 هزار و 390 نفر فعال 
اقتصادی در استان، اظهار کرد: قریب 45هزار 

نفر از این جمعیت فاقد شغل هستند.
»حمیدرضا نصیــری زاده« در جمع خبرنگاران با 
اشاره به نتایج سرشماری عمومی نفوس و مسکن سال 
1395 استان، گفت: جمعیت غیرفعال استان یزد 541 
هزار و 764 نفر است که از این تعداد، 105هزار و 666 
نفر تحصیــلات عالیه دارند که 64درصد آنان را زنان 

دارای تحصیلات عالی تشکیل می دهند.
وی درباره جمعیت فعال اقتصادی استان هم گفت: 
 براساس سرشــماری، 370 هزار و 390 نفر، جمعیت 
فعال اســتان را تشکیل می دهند که 44 هزار و 813 

نفر از این تعداد بیکار هستند.
به گفتــه وی: از مجموع جمعیت بیکار، 18 هزار 
و 205 نفــر تحصیلات عالی دارند و از این تعداد، 60 

درصد آنان را زنان تشکیل می دهند.
نصیری زاده افزود: اســتان می بایست در رویکرد 
اشتغال زایی خود، تحصیل کردگان دانشگاهی و زنان 

با تحصیلات عالی را مورد توجه قرار دهد.
 پیش بینی می شــود که در بخش فراگیر 9 هزار 
شغل در اســتان ایجاد شود و در بخش روستایی نیز 

1/9درصد مشغول به کار شوند.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان به 
اهمیت و ضرورت مشــارکت بخش خصوصی در اجرا 
و اتمام طرح های استانی اشاره کرد و گفت:  در دولت 
تدبیر و امیــد، طرح جدیدی تا پایان طرح های نیمه 

 تمام، تعریف نشده است.
بــه گفته  وی، در حال حاضر اســتان یزد 1800 
طــرح ناتمام دارد که 385 پــروژه آن قابل واگذاری 
اســت ولی ما بقی به دلیل اقتصــادی نبودن نیازمند 
ایجاد مشــوق هایی برای واگذاری به بخش خصوصی 

با سرمایه گذار داخلی و خارجی هستند. 

نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس 
شورای اسلامی گفت: از رئیس جمهور تقاضای 
دستور اجرای مصوبه »استمهال تسهیلات« 
در مناطق زلزله زده را در بانک های استان 

کرمانشاه داریم.
حشــمت الله فلاحت پیشــه در تذکــر بــه 
رئیس جمهور خواســتار دســتور اجرای مصوبه 
»اســتمهال تســهیلات« مناطق زلزلــه زده در 
بانک های استان کرمانشاه شد و اظهار داشت: تمام 
بانک های استان کرمانشاه یا مصوبه تنفس وام های 

بانکــی زلزله زدگان را اجرا نمی کنند و یا در حال 
اجرای ناقص و سلیقه ای آن هستند.

نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای 
اســلامی با  اشاره به اینکه در شرایطی که فضای 
کســب و کار مردم و زندگی و معیشــت آنها با 
ویرانی و مشکلات جدی مواجه شده است گفت: 
کارشکنی بانک ها منجر به خشم و نارضایتی مردم 

شده است.
فلاحت پیشــه با بیان اینکه انتظار می رود که 
رئیس جمهور و وزیر اقتصاد به فوریت بانک های 

عامــل را به اجرای قانون ملــزم کنند بیان کرد: 
علیرغم ابلاغ استانداری به فرمانداری و فرمانداری 
به بانک ها برای استمهال وام های مردم زلزله زده، 
هنوز بانک ها به این ابلاغیه تمکین نکردند و مردم 
با پیامک هایی به روال گذشــته در مورد دیرکرد 
در پرداخت اقساط شان مواجه می شوند یا اینکه 

ضامن هایشان را تحت فشار قرار می دهند.
وی بــا بیان اینکه جالب آن اســت که اکثر 
بانک ها می گویند که بخشــنامه ای به دست آنها 
نرســیده است عنوان کرد: این یک واقعیت است 

که مردم مناطق زلزله زده چه آنهایی که کارخانه 
دارند و چه آنهایی که کشــاورز و دامدار بودند و 
یا در مناطق محروم شهر سکونت داشتند توانایی 
پرداخت وام ندارند چون کسب و کار به هم ریخته 

و عملا کسی سر کار نیست.
نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه از آن طرف مردم نمی توانند 
خرید کنند و حتی کسبه کوچک با مشکل مواجه 
شده اند بیان کرد: در این شرایط مقدماتی ترین کار 

استمهال وام در مناطق زلزله زده است.

رئیس شورای شهر اهواز:

برخی از مسئولان درک مناسبی 
از مشکلات خوزستان ندارند

اهواز - خبرنگار کیهان :
رئیس شــورای اهواز با اشاره به نامه محرمانه رئیس سازمان 
محیط زیست به معاون اول رئیس جمهور با موضوع انتقال منابع 
آب از خوزســتان گفت: اگر آقایان مستنداتی دارند و نسبت به 
ادعاهای خود مطمئن هســتند چه دلیلی دارد که این نامه مهر 

محرمانه بخورد؟
محمدجعفر فلسفی در نشست خبری با موضوع بررسی تبعات انتقال آب 
کارون و مواضع اخیر سازمان محیط زیست که در محل سالن اجتماعات شورای 
اسلامی شهر برگزار شد با بیان این  که بیش از دو دهه است که موضوع انتقال 
آب کارون گریبانگیر مردم شهر شده است، افزود: متاسفانه برخی از مسئولان 
ما هنوز درک مناسبی از شرایط و مشکلات خوزستان ندارند و تصمیماتی در 
این باره اتخاذ می شود که از نظر علمی، اجتماعی و سیاسی قابل هضم نیست.

وی با اشــاره به اینکه موضوع آب، حیاتی است و سرنوشت جوامع به 
آن گره خورده اســت، ضمن تشــکر از آیت الله حیدری به عنوان یکی از 
چهره های تاثیرگذار در دفاع از منافع استان خوزستان به ویژه مسئله آب، 
گفت: آیت الله حیدری به صورت جدی به دفاع از منافع خوزستان پرداخت 

و به صراحت اعتراض خود را نسبت به انتقال آب اعلام کرد.
رئیس شورای شهر اهواز به نامه محرمانه رئیس سازمان محیط زیست به 
معاون اول رئیس جمهور با موضوع انتقال منابع آب از خوزستان اشاره کرد 
و اظهار داشت: روشن است وقتی نامه محرمانه باشد پس اقدامات بعدی 

نیز محرمانه خواهد بود و این مسئله بسیار نگران کننده است.
وی افزود: در این نامه هیچ گونه مدرک مستند و یا منبع علمی مبنی 
بر انتقال آب از خوزســتان ذکر نشــده است و ما مصمم ایم این مسئله را 
دنبال کنیم که چرا مسئولان تصمیم گیرنده به مواردی استناد می کند که 

فاقد منبع معتبر علمی است.
ما باید به صورت حقوقی وارد شــویم وکســانی را که منبع اطلاعات 
نادرست هستند را شناسایی کنیم. در همین راستا نخستین کسی که باید 

از مردم خوزستان عذرخواهی کند خود آقای کلانتری است.
صحبتی که از ســوی ایشــان مبنی بر وجود آب مازاد در خوزستان 
منتشر شده است از پایه و اساس نادرست است و این تفکر مخرب صدمات 

جبران ناپذیری را به حیات مردم خوزستان وارد خواهد کرد.
رئیس شورای شهر اهواز واکنش نمایندگان خوزستان در مجلس شورای 
اسلامی به نامه محرمانه رئیس سازمان محیط زیست را اقدامی طبیعی و 
به حق دانست و گفت: تلاش می کنیم دغدغه های مردم در زمینه انتقال 

آب مرتفع شود.

استاندار:

همدان در سال 2018 میزبان 
اجلاس جهانی گردشگری است

مسئول قرارگاه جهادی شهدای مدافع حرم سپاه نینوا از 
شتاب و سرعت عملیات اسکان موقت روستائیان تحت پوشش 
سپاه نینوا خبر داد و گفت: عملیات اسکان موقت در 9 روستای 

زلزله زده کرمانشاه به پایان رسید.
سرهنگ رحمان جمال لیوانی اظهار داشت: عملیات اسکان موقت 
روستائیان زلزله زده تحت پوشش سپاه نینوا با حضور برادران جهادی 
گروه شهید رجائی قرارگاه خاتم الانبیاء از شتاب بیشتری برخوردار است.

 وی افزود: از مجموع 10 روســتای تحت پوشش سپاه نینوا در 9 
روستا عملیات ساخت سکو و نصب کانکس آن رو به اتمام است و تنها 
روســتای بزرگ بانی هوان از توابع شهرســتان سرپل ذهاب است که 
عملیات جانمایی، ساخت سکو، نصب فریم و پنل آن باقی مانده است.

جمال لیوانی با  اشــاره به عملیات احداث اسکان موقت روستائیان 
زلزله زده گفت: علمیات ساخت اسکان موقت شامل، جانمایی، ساخت 
سکو، ایجاد فریم، نصب پنل، نصب درب و پنجره و سیستم برق کشی 

و همچنین تحویل کانکس به بهره بردار است.

از سوی قرارگاه سپاه نینوا

 عملیات اسکان موقت
 در ۹ روستای زلزله زده 
کرمانشاه به پایان رسید

نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس:

بانک ها مصوبه استمهال تسهیلات
 برای زلزله زدگان کرمانشاه را اجرا نمی کنند

نماینده مردم بروجرد در مجلس:

احداث سد شهید بروجردی 
متوقف شده است

 نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی از توقف 
احداث سد »شهید بروجردی« در این شهرستان خبر داد.

عباس گودرزی اظهار داشــت: پروژه احداث سد شهید بروجردی 
سال هاست که در حالت فریز است و متوقف  شده و اعتبار آن در طول 
سالیان پی درپی 100 هزار تومان بوده است و این به این معناست که 

این پروژه از دستور کار خارج  شده بود.
وی ادامه داد: این موضوع به شدت پیگیری شد و استاندار لرستان 

از بدو ورود به استان به جد این پروژه را دنبال کرد.
نماینده مردم بروجرد در مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: در 
جلسه ای که در سازمان برنامه  و بودجه داشتیم متوجه شدیم که بالاخره 
پس از چند ســال که اعتبار سد شهید بروجردی 100 هزار تومان بود 
و عملًا از دستور خارج شده بود به 20 میلیارد ریال رسیده و این سد 

ردیف بودجه گرفته است.
گودرزی اظهار داشــت:  مقرر شــد که اعتبار این سد در دفترچه 
بودجــه 97 از 20 میلیارد تومان به 30 میلیارد تومان افزایش یابد اما 
متأسفانه در بودجه سال آینده اعتبار این سد همان 20 میلیاردتومان 
تعیین شده اســت که سازمان برنامه بودجه قول داده است که اعتبار 

این پروژه به 30 میلیارد تومان افزایش یابد.

44 هزار
 فعال اقتصادی یزد 

بیکار هستند

شهردار:

پروژه قطار شهری اهواز فعال شد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران تاکید کرد

احداث زراعت چوب و باغ 
در اراضی شیب دار

مسئول انجمن سمن های محیط زیست 
اســتان مازندران، گفت: سد سجادرود در 
از جنگل های  مهمی  بخش  صورت ساخت 

هیرکانی را در معرض آسیب قرار می دهد.
داریوش عبادی افزود: این سد  موجب تخریب 
جنگل در ســطح گسترده می شــود. وی درباره 
مشــکلاتی که این سد در پی دارد، تصریح کرد: 
در بخش بالادســت چند روســتا وجود دارد که 
در این روستاها فاضلاب خانه ها و دامداری ها به 
این ســد منتهی می شود که نیاز به کنترل دارد 
و از آنجایی که هدف تأمین آب آشامیدنی بوده 

مشکلاتی ایجاد خواهد شد.
مسئول انجمن سمن های محیط زیست استان 
مازندران، یادآور شد: هدف از احداث سد سجادرود 
تأمین آب آشامیدنی بابل، بابلسر و حومه تعریف 
شده در حالی که در مجاور این سد، سدآیت الله 
صالحی یا سد لفور قرار دارد و وزارت نیرو و آب 
منطقه ای مازندران این مقوله را مشخص نکردند 
که هدف شان از احداث این سد آیا رفع کمبود آب 
است؟ اگر به منظور رفع کمبود آب شهرستان های 
بابل، بابلسر و محمودآباد این سد احداث می شود، 

نابودی جنگل های هیرکانی
 با ساخت سد سجادرود بابل

تأمیــن آب این مناطق باید از طریق ســد لفور 
پیش بینی شود.

این فعال محیط زیســتی، افزود: با توجه به 
وجود ســد آیت الله صالحی یا لفور، این حوزه با 
کمبود آب مواجه نیست و این سد برای آشامیدنی 

ضرورتی ندارد اما با احداث این سد در پایین دست 
آن تالاب هــا و آببندان های حاصل از تغذیه این 
رودخانه خشــک می شود و اکوسیستم رودخانه 
که شامل زیســت جانداران آبزی است از دست 

خواهد رفت.

با آغاز برداشــت چغندر قند در لرستان و عدم 
رغبت کارخانه داران بــرای خرید  این محصول، 
کشاورزان شهرستان کوهدشت شاهد هدر رفتن 

سرمایه و دسترنج خود در مزارع هستند.
حاشیه جاده های فرعی شهرستان کوهدشت 
این روزها مملو از چغندر قندهای تلنبار شده ای است 

که روی دست کشاورزان باد کرده است.
سردی هوا و عدم رغبت کارخانه داران به خرید 
چغندرقند کشــاورزان را نگران کــرده که مبادا 
چغندرها کیفیت شان را از دست بدهند و شرایط 

فروش برای آنها سخت تر شود.
چغندرکاران روســتای آبباریکی شهرســتان 
کوهدشــت استان لرستان می گویند: 50 هزارتن 
محصول چغندرکاران این شهرستان منتظر تحویل 
گرفتن از سوی کارخانه های لرستان است و آنها 
مجبور شده محصول خود را در کنار جاده ها روی 

زمین سرد رها کنند.
 آنها می گویند: کارخانه قند بروجرد، محصول 
چغندرکاران کوهدشــت را تحویل نگرفته و آنها 
دســت به دامان مسئولان شده اند و اگر تا 5 روز 
دیگر محصول آنها خریداری نشود، تمام دسترنجِ 

کشاورزان از بین می رود.
بــه گفتــه کشــاورزان کرایــه  حمــل هر 
کامیــونِ چغندرقند به اصفهــان، یک میلیون و 
هفتصدهزارتومان است و اگر هزینه های برداشت 
محصول و ســایر هزینه ها را هــم در نظر بگیرد، 
قیمتِ حملِ تمام محصول به اصفهان، 4 میلیون 
و دویســت هزارتومان شده و سود بسیار اندکی، 

سهم زحمت آنها می شود. 
کشاورزان معتقدند: در شهرستان کوهدشت، 
هیچ کارخانه ای برای اشــتغال وجود ندارد. شغلِ 
بیشتر مردم در این شهرســتان کشاورزی است 
و مسئولان اســتان باید به کشاورزان توجه ویژه 
داشته باشند زیرا سرمای در پیش راه می تواند رنج 

و زحمت هشت ماهه آنها را از بین ببرد.

امــا به رغمِ تــلاش چغندرکارانِ شهرســتان 
کوهدشــت، تاکنون هیچ مســئولی کاری برای 
جلوگیــری از هدر رفتن دســترنج آنها نکرده و 
آن گونه که کشاورزان می گویند باید منتظر نتیجه  

جلسه بررسی مسائل و مشــکلات چغندرکاران 
شهرستان کوهدشت باشند، جلسه ای که به گفته  
چغندرکاران معلوم نیست تا ظرف چند روز دیگر 
به خواســته  آنها برای خرید محصول رســیدگی 

می شود یا خیر؟
به گــزارش خبرگــزاری تســنیم، فرماندار 
کوهدشت در جلســه بررسی مسائل و مشکلات 
چغندرکاران این شهرستان گفته است تمامِ تلاش 

دولت برای رفع مشکلات کشاورزان است.
به اعتقاد نورمحمد فردی بیرانوند، کارخانه های 
قنــد بروجرد و اصفهان موظف هســتند چغندر 
کشــاورزانی که بــا آنها قرارداد دارنــد را قبل از 

هدررفتنِ محصول تحویل بگیرند.
وی در این جلسه از پیگیری دغدغه  چغندرکاران 
کوهدشت با نماینده شهرستان، مدیرکل سازمان 
جهاد کشــاورزی لرســتان، معاونین استاندار و 
کارخانه قند بروجرد خبر داده و گفته است اجازه 

نمی دهیم حقی از کسی ضایع شود.
به گفته  فرماندار کوهدشت، بیش از 40 هزارتن 
چغندر با ارزش ریالی بیش از 20 میلیارد تومان در 
کوهدشت، آماده تحویل به کارخانجات چغندرقند 
است و این ارزش، هم اکنون در معرض خطر تلف 

شدن قرار دارد.
شهرستان  چغندرکارانِ  محصول  تلنبارشدن 
کوهدشــت در حالی رخ داده که بر اساس اعلام 
ســازمان جهاد کشاورزی لرستان امسال بیش از 
7 هزار و صدهکتار از اراضی اســتان زیرِ کشــتِ 

چغندرقند رفته است.
همچنین به گفته مدیر زراعت سازمان جهاد 
کشاورزی لرستان، سهمیه تعیین شده برای استان 
4500 هکتار اســت و کارخانه های قند لرستان، 
نقش جهان اصفهان و چهارمحال وبختیاری برای 
خرید محصول با کشاورزان قرارداد منعقد کرده اند.
آن طــور کــه »کیانوش حمیدیــان« گفته، 
پیش بینی می شــود حدود 300 هزارتن محصول 

چغندر از مزارع استان برداشت شود.
چغندرکاران کوهدشت معتقدند به جاست که 
دولت به جای واردات شــکر محصول چغندرقند 
آنها را خریداری کرده تا تولید ملی حمایت شود.

تلخی چغندر
 در کام کشاورزان کوهدشت

نماینده شادگان در مجلس شورای اسلامی گفت: از حدود 430 
هزار هکتار مساحت تالاب شادگان، اکنون تنها 10 هزار هکتار به 

حیات خود ادامه می دهد.
حجت الاسلام مجید ناصری نژاد اظهار کرد:  اکنون هیچ آب شیرینی در 
تالاب شادگان وجود ندارد و همین مساله موجب نابودی حیات گونه های 

گیاهی و جانوری این بخش از تالاب شده است.
وی ادامه داد: وضعیت این تالاب به گونه ای پیش رفته که گاومیش هایی 
که قبلا از آب تالاب می نوشــیدند، دیگــر از مصرف آب تالاب خودداری 
می کنند و مردم ناچار به خریداری آب شیرین برای مصرف گاومیش های 

خود می شوند.
نماینده مردم شادگان افزود:  حتی گونه گیاهی »بردی« که در بخش 
شیرین تالاب شادگان وجود داشت، دیگر نمی روید. محصول گیاه بردی 
جزو محصولات صادراتی تالاب شادگان در سطح بین المللی بود اما متاسفانه 

دیگر بردی در این تالاب نمی روید.
وی گفت: بخش شیرین تالاب شادگان به علت قطع حق آبه تالاب و 
روان شدن پساب های نیشکر و زهاب های بالادستی تقریبا از بین رفته است.

ناصری نژاد با بیان اینکه تنها آب موجود در تالاب فقط پساب نیشکر 
و دیگر زهاب ها اســت، تصریح کرد: زهاب های نیشکر موجب شده است 
که گونه  آبزی و مهاجم »تیلاپیا« که فاقد ارزش غذایی است، روز به روز 
تالاب شادگان را بیشــتر به تسخیر خود در بیاورد و حیات آبزیان بومی 

تالاب را به خطر بیندازد.
نماینده شــادگان در مجلس شورای اســلامی بیان کرد: از سال 90،  
احداث یک کانال برای انتقال آب با دبی پنج مترمکعب از رودخانه کارون 
به تالاب شادگان کلید خورد که در حال حاضر و با وجود مانورهای بسیار 
فراوان سازمان حفاظت محیط زیست بر اهمیت و بزرگی این کار، احداث 
این کانال به علت عدم پرداخت اعتبارات متوقف شــده اســت و تکمیل 
نشده باقی مانده است. حتی بخش هایی از کانال که احداث شده بود، در 

حال تخریب است.
ناصری نژاد ادامه داد: متاسفانه در حال حاضر به علت خشکی رودخانه 
جراحی، آبی از ناحیه این رودخانه هم وارد تالاب شادگان نمی شود. در حالی 
که جراحی از منابع اصلی تغذیه کننده تالاب بود. در حال حاضر تنها راه 
احیای تالاب شــادگان، توزیع عادلانه آب و تحقق حق آبه تالاب است که 

متاسفانه هیچ وقت حق آبه تالاب مشخص نشده است.

گاومیش ها هم دیگر به آب 
تالاب شادگان لب نمی زنند

چغندرکاران روستای آبباریکی شهرستان کوهدشت: 50 هزارتن 
محصول چغندرکاران این شهرستان منتظر تحویل از سوی 

 کارخانه های قند لرستان است اما آنها مجبور شده اند محصول 
خود را کنار جاده ها روی زمین سرد رها کنند.


